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   INTERVIURI 
 
 

De vorbă cu Nicolas Simion 
 

 

Andra Apostu 

 absolvirii liceului până la a 
Compozitorul și interpretul de jazz Nicolas Simion este 

un muzician preocupat în permanență de nou, de progres și 
căruia nu-i place rutina. Cu un deosebit curaj, a parcurs un 

drum lung până la 
definirea lui ca 
muzician dar și a 
identității lui artistice, 
atât din punct de 
vedere geografic cât și 
strict muzical. De 
curând a împlinit 
frumoasa vârstă de 60 
de ani de viață din care 
aproape 50 de ani de 
activitate muzicală. Cu 
studii instrumentale și o 
bază solidă de 
preocupări teoretice, 
iubitor al fenomenului 
muzical și al analizei 
muzicii din toate 
perspectivele ei, 
Nicolas Simion și-a 
găsit locul potrivit în 
momentul în care s-a 
identificat cu muzica 

tradițională românească: ”... simt că sunt la locul potrivit, pur și 
simplu e ceva care se află în ADN-ul meu!” 
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A.A.: Dragă Nicolas, ai avut o copilărie tare frumoasă, la 
Dumbrăvița, lângă Brașov, unde ai făcut și școala primară. Cum 
s-a realizat contactul cu muzica clasică? În locul natal ai avut 
ocazia de a asculta multă muzică tradițională și de a participa la 
o mulțime de evenimente de tradiție veche. 

N.S.: Am ajuns în clasa a cincea la liceul de muzică din 
Brașov și am început studiul muzicii clasice; începând cu 
studiul clarinetului și al pianului secundar. În aceeași perioadă 
am început să merg la concertele de luni seara ale filarmonicii 
din Brașov (dirijor era Ilarion-Ionescu Galați); aveau și un 
concert matinal gratuit pentru elevi, studenți și pensionari – era, 
de fapt, repetiția generală și e mare păcat că nu mai există 
această tradiție. Curând după ce am început să studiez 
clarinetul am avut ocazia să îl ascult pe marele clarinetist 
Aurelian Octav Popa, care mai târziu mi-a devenit model, într-
un recital solo, la Brașov. Atunci mi-am dat seama că eu 
niciodată nu voi putea ajunge la performanța respectivă. Era 
atât de departe, cu repertoriul, cu viziunea despre interpretarea 
lucrărilor, cu stăpânirea instrumentului, încât instinctul meu, 
chiar la vârsta aceea – eram în clasa a șasea – mi-a spus... 
„mai gândește-te...”  

A.A.: Dar asta nu te-a descurajat deloc. 
N.S.: Nu, pentru că muzica pentru mine era foarte 

complexă, nu o înțelegeam și am simțit nevoia să-i aflu 
secretele. Eram la început și nici eu nu studiam suficient de 
mult și serios clarinetul dar aveam un mare interes pentru 
muzică în sine; eram preocupat și foarte curios în a o descoperi 
și a o înțelege, mai degrabă decât de a mă specializa la un 
instrument. Încet, încet, mergând la concerte, ascultând multă 
muzică, descoperind puțin armonia, contrapunctul, regulile 
armoniei și forma, am început s-o aud și s-o înțeleg mai bine. 
Aveam un prieten maghiar, era în ultimii ani de liceu, fagotist, 
era catolic și îmi cânta la pian corale de Bach și chiar 
compunea iar pe mine mă fascina cum de sună vocile așa de 
bine si mă întrebam care era linia și dinamica lor, mă interesau 
armonia și forma în sine. Wagner și Brahms erau eroii mei pe 
atunci. Când am descoperit preludiul la Tristan și Isolda am fost 
transpus, parcă, într-o altă lume. Mi-au plăcut, eram pasionat 
de muzica lor. Am avut tot timpul o fascinație a fenomenului 
muzical și a compoziției. Din păcate nu se prea vorbea de 
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compoziție, la liceu ni se vorbea mai mult de istoria muzicii, 
instrument, destul de puțină muzică de cameră și orchestră, la 
teorie și solfegii învățai reguli, game și intervale, dicteu etc. 
Doar asta făceai dar nimeni nu se preocupa să îți explice 
fenomenul muzical global, să-ți spună ce și cum să asculți. Îmi 
amintesc că prin clasa a XI-a m-a lovit și pe mine inspirația, 
eram seara la studiu și nu aveam hârtie de muzică. Am desenat 
niște portative pe o hârtie obișnuită și am scris repede câteva 
acorduri și o melodie, ceea ce aveam atunci pe moment în 
minte. Eram fericit că făcusem primul pas... 

A.A.: Cum ai ajuns să te apropii de jazz, de așa zisa 
muzică de divertisment? 

N.S.: Fiind obișnuit cu muzica clasică, prin educația pe 
care o primisem, nu luam prea în serios muzica de jazz, chiar 
îmi părea prea ușoara, de divertisment. Am ascultat puțin Louis 
Armstrong și nu mi-a plăcut, interesant e că nu am fost atras de 
Dixieland niciodată. Abia după terminarea liceului am 
descoperit saxofonul și jazzul modern (bebop) și asta pentru că 
nu eram prea încântat de maniera în care se cânta muzica de 
jazz (swing) la clarinet și, mai cu seamă, pentru că nu 
înțelegeam mai nimic. Acea lălăială... spontană mi se părea 
prea simplă, îmi păreau niște melodioare. Dar, de fapt, tocmai 
acel interplay între muzicieni îmi scăpa iar eu nu ascultam 
decât partea clarinetului. 

A.A.: Pe vremea aceea nu exista o secție dedicată 
muzicii de jazz la conservator, practic ai mers în continuare cu 
studiul serios al muzicii clasice, academice. 

N.S.: A fost chiar foarte bine că am făcut secția 
teoretică/pedagogică la Conservator. La prima oră de armonie 
cu maestrul Alexandru Pașcanu, am fost îndemnați să luăm o 
bucată de hârtie și să scriem ce avem de gând să facem ca 
muzicieni, unde vrem să ajungem. Nu mai știu ce am scris... 
dar ideea de a te pune în situația de a gândi mai departe, de a 
te proiecta într-un viitor apropiat sau îndepărtat, era foarte 
interesantă. Oricum, eram interesat nu neapărat să devin 
compozitor, mă preocupa foarte mult să înțeleg ce se întâmplă 
într-o partitură, aveam un spirit analitic, eram curios. Mergeam 
la anticariate, căutam partituri, mergeam cu ele la concerte, 
pentru că nu aveam prea multe surse audio, spre deloc. 
Preocupările acestea poate au venit și din complexul 
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instrumentistului neîmplinit (ha ha) deși am cântat la absolvența 
liceului partea I a concertului de Mozart cu filarmonica din 
Brașov. Era un concert la sfârșit de an cu cei mai buni elevi din 
liceu. Îmi amintesc foarte bine că de-abia dupa ce am intrat la 
conservator, în acea vară, cântând la clarinet am simțit o 
oarecare detașare de textul muzical, o oarecare eliberare, 
începeam să mă ascult pe mine însumi și oarecum să mă bucur 
de cântatul în sine, de muzică! Începusem să văd și să aud 
textul muzical de la distanță. La pedagogie am dat cu nasul de 
armonie, contrapunct, forme, mergeam și pe la cursurile de 
compoziție și mă uitam la maeștrii Stroe, Vieru, Olah, 
Niculescu, doamna Marbe și alții, ca la niște zei. Cu doamna 
Marbe am facut lucrarea de diploma "Saxofonul în muzica 
secolului XX", așa, ca fapt divers! L-am avut profesor de teorie 
pe domnul Victor Ceaicovschi și țin minte că era destul de 
sever, mai ales dacă erai talentat și nu studiai; dacă nu prea 
aveai talent și mai erai și leneș, era vai de tine. Cred că din anul 
II am făcut armonie cu maestrul Nicolae Coman. El era tipul 
compozitorului/profesorului care nu era doar un pescuitor de 
greșeli, de cvinte ori octave paralele, ci te făcea să descoperi 
muzica pentru pian, muzica de cameră sau orchestră și să 
înveți cumva armonia altfel. Idolii lui erau Debussy, Ravel, 
Scriabin, Prokofiev, Bartok, Messiaen etc. Mi-a ramas în minte 
cum ne exemplifica anumite înlănțuiri armonice (cântând pasaje 
întregi din corale de Bach, "La Puerta del Vino" de Debussy, din 
sonatele pentru pian de Scriabin etc.), ne arăta cum trebuie să 
conducem discantul și vocea de bas, vocile interioare, și 
compunea la fiecare lecție discantul unei teme la patru voci, 
care era tema noastră pentru lecția următoare. 

A.A.: Ei, și abia după terminarea facultății a început 
adevărata ta căutare... 

N.S.: Cam așa este. Mă luptam cu morile de vânt, 
rătăcind între folclor, muzică contemporană și jazz. Când am 
terminat Conservatorul mi-am dat seama că știam de toate dar 
mai nimic concret! În timp ce cântam în diverse 
localuri/restaurante, cluburi de noapte, am mers vreo trei patru 
ani de zile să iau lecții de dirijat de la maestrul Constantin 
Bugeanu. El m-a învățat multe lucruri frumoase și utile, am 
descoperit lucrări orchestrale noi, m-a învățat să analizez 
fiecare motiv, frază, perioadă, într-un cuvânt, să înțeleg forma 
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lucrărilor. I-am redescoperit pe Bruckner, de exemplu, care nu 
prea se cânta la noi, pe Mahler, muzica clasică și romantică 
etc. Mi-am procurat partituri, făceam audiții, îmi recomanda 
dirijori buni, orchestre, anumite imprimări de referință etc. Am și 
participat la două festivaluri pentru tineri dirijori de la Bușteni 
(1986-1987) unde trebuia să dirijăm orchestra filarmonicii din 
Ploiești. Am dirijat "Suita I din Peer Gynt" (Grieg), Uvertura la 
opera Tanhäuser (Wagner) și "O noapte pe muntele pleșuv" de 
Mussorgski. Experiența în sine de a fi în fața orchestrei și, de 
fapt, de a îi conduce pe niște oameni care știau poate mai 
multă muzică decât tine a fost mare lucru pentru mine. Atunci 
mi-am dat seama că trebuie să cunoști muzica în amănunt ca 
să o poți prezenta, ca să ai ceva de spus, să-i convingi și pe 
instrumentiști. E ca și cum ai cunoaște sau nu limba pe care o 
vorbești și a nu ști ceea ce vrei să spui. Așadar, experiența cu 
maestrul Bugeanu mi-a schimbat optica în sensul în care am 
învățat să mă orientez la formă, stil, tempouri, echilibrul între 
partide, să înțeleg cum trebuia să sune un întreg muzical, cum 
să pun în mișcare un aparat orchestral etc. M-a pregătit practic, 
pentru lupta din scena (jungla) muzicală; trebuia să intri cumva 
în cercul profesioniștilor, orchestre, compozitori, să le cânți 
piesele, și nu puteai fi un amator căci concurența era foarte 
puternică și selecția pe măsură. 

A.A.: Și compoziția? 
N.S.: În paralel cu lecțiile de dirijat m-am întors la 

maestrul Nicolae Coman de la care am luat lectii de compoziție. 
Eu mergeam cu piese, cu schițe, cu idei iar dânsul le asculta, 
dar niciodată nu m-a radiografiat și criticat. Era foarte deschis la 
orice, mă atrăgea în lumea muzicii universale (mai ales cea a 
secolului XX) care oricum e foarte diferită și complexă. El 
încerca să înțeleagă ideile mele, ceea ce aveam eu de spus, ce 
aveam mai bun în mine și mă ajuta să le conștientizez, să le 
dezvolt. Îmi dădea curaj, mă stimula să cred în ceea ce fac; 
dacă eu credeam în ceea ce făceam atunci și ceilalți puteau fi 
convinși. Sigur, învățam tehnici de compoziție, asimilam tradiția, 
ce s-a scris până atunci etc., analizam împreună, făceam 
exerciții de stil, dar când e să ajungi la tine însuțiiși să îți spui 
povestea, e mai greu. De-abia învățam să merg făcând primii 
pași și încercam să-mi țin echilibrul. 

A.A.: Ce lucrări ai scris în acea perioadă? 
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N.S.: Inițial am mers cu câteva lieduri, imitând anumite 
"cantece" (lieduri) de-ale dânsului, cum ii plăcea să spună. Am 
scris și câteva piese pentru pian (Pasacaglia), erau câteva 
încercări dar eu practicam mai mult muzica de jazz. Maestrul 
Coman avea o simpatie pentru jazz și am început să merg cu 
mai multe lucrări de genul acesta. Era fascinația armoniei de 5-
6 sunete, a poli-acordurilor, armonia modală, muzica 
dodecafonică etc. 

A.A.: Deci tu ai continuat să cânți jazz în aceeași 
perioadă în care studiai temeinic compoziția... 

N.S.: Da, aceasta era perioada dintre anii 1984-1988. În 
paralel am pus bazele formației Opus 4, apoi am colaborat cu 
Mircea Tiberian și Dan Mândrilă, când am început să compun și 
să cânt și piesele mele. Am făcut parte dintr-o generație 
frumoasă, cu Ion Baciu Jr., Anca Parghel, Garbis Dedeian, Puiu 
Pascu, Mircea Tiberian, Dragoș Nedelcu, Virgil Popescu, Liviu 
Butoi, Toni Kuhn și mulți alții. Eram următoarea serie de 
jazzmani după generația lui Jancy Körössy, Richard 
Oschanitzky, Dan Mândrilă, Johnny Răducanu, Aura Urziceanu, 
Marius Popp, Eugen Gondi, generația de aur, pe care, din 
păcate, îi vedeai în concerte destul de rar. Compoziția a mers 
destul de încet dar m-a preocupat și am rămas pe direcția 
aceasta; de exemplu, un lucru care m-a preocupat la început un 
timp era faptul că mergeam duminică dimineața la domnul 
Mihai Berindei (nea Mihai), inginer de sunet și un mare iubitor 
de jazz cu o colecție mare de discuri, care cânta și la pian, la 
saxofon, la trompetă, trombon (pentru un amator era 
extraordinar). Acolo am descoperit eu dublul concert de Richard 
Oschanitzky pentru pian, saxofon tenor și orchestră, care are și 
un big band integrat în partea a treia. O lucrare genială dar 
puțin cunoscută! Eu abia începusem să studiez serios la 
saxofon iar lucrarea m-a fascinat, e o capodopera a genului, 
absolut! Au trecut anii, prin 1988 am avut câteva colaborări cu 
orchestre simfonice, am fost invitat să dirijez la Sibiu, Ploiești. 
Am cântat la Bacău cu maestrul Ovidiu Bălan Simfonia a treia 
"Cantos" cu saxofon solist a maestrului Ștefan Niculescu 
(dedicată lui Daniel Kientzy). Într-un concert de muzică 
contemporană românească susținut la sala mică a Ateneului 
Român am cântat "Musique spectrale" pentru saxofoane și 
bandă de Călin Ioachimescu (deși nu eram eu la zi cu tehnicile 
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de interpretare ale muzicii contemporane), apoi am cântat cu 
Orchestra Radio o lucrare de Dumitru Capoianu cu saxofon 
solist, Rhapsodia de Claude Debussy pentru saxofon alto și 
orchestră etc. 

A.A.: Așadar, până în anul 1988 ai fost într-o perioadă 
de încercări, o perioadă deschisă la orice, dirijat, interpretare, 
compoziție. Cum s-au finalizat căutările tale? 

N.S.: Îmi spuneam că muzica e așa de complexă încât 
trebuie să caut, să stabilesc ce vreau, ce pot și unde vreau să 
ajung. În toamna anului 1988 am ajuns la Varșovia, la cel mai 
mare festival de jazz din lagărul socialist, să cânt cu formația 
bateristului Kazimierz Jonkisz, cu care mai cântasem în 
primavara lui ‘88 la București. Din păcate am ajuns abia după 
concert pentru că nu am primit pașaportul și viza la timp. Așa 
erau vremurile la ARIA, nu erai comunist sau ciripitor... nu aveai 
viză! Acolo mi-am dat seama că ori îmi încerc norocul în 
Occident ori vin acasă și mă las de saxofon. După ce i-am 
ascultat pe Miles Davis cu formația sa, pe Michel Petrucciani în 
Trio, Phil Woods Quintet plus polonezii și europenii care cântau 
la festival, mi-am dat seama că noi eram așa de departe de 
jazzul autentic încât nu ne puteam compara cu ei! Ei erau în 
liga 1 iar noi eram autodidacți, adica eram "prin pădure"! Dar 
mi-am zis că dacă vreau să fac jazz, trebuie să merg la sursă și 
să iau taurul de coarne, cu ei trebuie să mă compar. Pentru 
mine a fost un moment foarte important. Aveam 29 de ani și mi-
am spus că acum trebuie să fac ceva! Tot în timpul festivalului 
a avut loc un jam session la un club celebru din Varșovia, la 
Aquarium, iar acolo au venit americanii să cânte cu polonezii. 
Am avut saxofonul la mine dar mi-a fost rușine să-l scot din 
cutie! A fost hotărâtor, un duș rece pentru mine și am decis să 
încerc să ajung în Occident. Am luat un tren spre Viena și de 
acolo voiam să merg în Franța. Ce simplu părea... Aveam 
pașaport de turist dar nu aveam vize. Am ajuns noaptea la 
Bratislava cu trenul dar la graniță m-au trimis înapoi în 
România, prin Ungaria. La Budapesta am coborât din tren, nu 
știam limba, n-aveam niciun contact, doar un saxofon și o 
valiză. Voiam neapărat să ajung la Paris, prin Austria și Elveția 
pentru că în Franța aveam un prieten din Brașov care mă putea 
ajuta cu un job. De-abia pe 6 ianuarie 1989 am ajuns în sfârșit 
în Austria, cu chiu cu vai, cu 10 mărci în buzunar, căci și 

https://biblioteca-digitala.ro



Revista MUZICA Nr. 6 / 2019 

10 

Ungaria era tot un lagăr socialist, doar ceva mai liber. Ambiția și 
motivația erau atât de puternice în mine, încât nu am renunțat. 
Mi-a luat 6 luni să primesc azilul politic și dreptul de muncă în 
Austria și să încep să mă mișc și să mă orientez. M-am stabilit 
la Viena și am început să cunosc scena de jazz. Un bun prieten 
timișorean, Ioan Minda, m-a ajutat sa supraviețuiesc efectiv în 
primele luni, locuind la el. În Austria mi-am încercat norocul tot 
cu muzica de jazz pentru că în scena muzicii clasice nu aveam 
nicio șansă, era clar. Mergând la cluburile de jazz la jam 
sessions am cunoscut cumva scena locală. Ca dirijor nu eram 
pregătit, ca și clarinetist nu mai zic, ca și compozitor abia 
începusem să scriu câteva piese de jazz și trebuia să 
supraviețuiesc! Primul job în Germania a fost cu o formație de 
muzică bavareză, cântand la "Oktoberfest" în München; după 
un an de zile am venit înapoi la Viena depresiv, cu senzația că 
nu mai știu să cânt nimic, eram și fără bani și am luat-o iar de la 
zero. Apoi m-am înscris la Conservator la secția de jazz în care 
se preda și compoziție și aranjament și după câteva lecții ni s-a 
spus să aducem câte o compoziție. Zis și făcut, aveam un vals 
destul de reușit, era dedicat prietenei mele din București, se 
chema "My Duchess", dar profesorul de compoziție mi-a spus 
că e prea îndrăzneț să folosesc acorduri de dominantă cu nonă 
mică, de exemplu. Mi-a spus că asemenea acorduri putem să 
folosim de-abia din anul 3 sau 4 și a doua zi am plecat, am 
renunțat la școală, rămânând, deci, tot autodidact. Vestul 
sălbatic era chiar mai blând decât estul socialist! Parcă eram 
într-un labirint, o tot luam de la capăt, căutam pisica neagră în 
camera întunecată. Dar nu m-am lăsat. Experiența a fost 
negativă dar am învățat din ea, mă luptam de fapt cu mine 
însumi dar mi-am mai dat singur o șansă. Îmi câștigam cumva 
existența din cântat, dar nu asta căutam eu atunci. Voiam să 
fac muzică bună, să învăț, să cânt cu oameni profesioniști și, 
într-un cuvânt, să mă bucur de muzică! În decembrie 1989 am 
participat la cursurile de dirijat ale maestrului Celibidache de la 
Mannheim și mi-a fost clar că puteam să uit de cariera de 
dirijor. L-am urmărit pe Celi și la München după ce l-am ascultat 
pentru prima dată la Ateneul Român în 1978 și am înțeles ce 
înseamnă magia muzicii și importanța unui dirijor adevărat. 
Rareori am mai avut revelația aceea de a fi purtat de muzică, 
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pluteam pe undele sonore și parca timpul și spațiul nu mai 
existau!  

A.A.: Și totuși aceste experiențe negative au fost 
hotărâtoare pentru tine, în sensul definirii identității tale artistice. 

N.S.: Cred că atunci mi-am dat seama că doar dacă aș 
realiza o fuziune între folclor, jazz și muzică contemporană aș 
putea să-mi găsesc o identitate artistică, să mă accepte scena 
de jazz ca muzician, ca saxofonist. Atunci mi-am amintit de 
maestrul Pașcanu! La Viena m-am înscris la Academia de 
Muzică la clasa de saxofon clasic. Am absolvit un semestru și 
mi-am dat seama că nu era ceea ce voiam. Apoi am primit o 
finanțare de la Ministerul Culturii din Austria pentru două 
proiecte, două compoziții. Pentru lucrarea "Unfinished Square" 
am fost chiar premiat cu "Theodor Körner Förderpreis"! Primul 
proiect a fost o lucrare pentru 12 saxofoane. Profesorul meu de 
saxofon avea un asemenea ansamblu și mi-a propus să scriu o 
piesă; am folosit modelul cvartetului de saxofoane, triplând 
vocile, erau 12 la număr, de la sopranino la saxofon bas. Am 
scris piesa, Transilvanische Suite, un nume care mă gândeam 
că mă inspiră pentru a-mi găsi o identitate, pentru a fi plasat 
undeva în spațiu. Asta a fost în 1992-1993. Între timp am mai 
scris un cvintet pentru alămuri și două cvartete pentru 
saxofoane (pe care aș dori să le definitivez acum, cu experiența 
muzicală asimilată). 

A.A.: Câțiva ani mai târziu ai realizat un proiect foarte 
îndrăzneț, un balet! Povestește-ne despre asta, mai ales că 
sunt puțini compozitori care se încumetă la o asemenea 
inițiativă. 

N.S.: În 1995 am depus acest proiect (lucrarea 
Unfinished Square) la Ministerul Culturii, tot în Austria, era un 
balet pentru ansamblu de dansatori, orchestră mare și combo 
de jazz. Era prima mea experiență serioasă în care încercam 
să integrez o formație de jazz. Baletul a fost realizat împreună 
cu orchestra radioului din Bratislava pe care am și dirijat-o. A 
fost dificil să scriu ceva nou, o lucrare echilibrată din punct de 
vedere stilistic, un cross over între elementele de jazz și muzica 
clasică/contemporană, muzică de film, cu puțin folclor (dar nu 
prea mult), care să formeze un întreg organic. Era o muzică 
gândită pentru dansatori, orchestră și o formație de jazz, care 
improviza liber peste orchestră, în dialog cu dansatorii. Formula 
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de balet a ajuns până la urmă doar la 3 dansatori. Lucrarea 
este o poveste faustiană... Din partitura baletului am făcut o 
reducție pentru sextet de jazz și am imprimat-o în septembrie 
1996 pe CD-ul cu același nume apărut la "7Dreams Records" în 
2008. Acesta a fost primul meu proiect serios în calitate de 
compozitor. La un moment dat vreau să refac acest balet. 

A.A.: Și de aici a început, practic, traseul tău definit ca și 
compozitor, ai știut unde te afli și ce îți dorești cu adevărat de la 
muzică? Se pare că la început ai fost preocupat de a găsi o 
unitate, un echilibru între diverse stiluri, genuri, pentru că după 
acest balet ai avut ideea realizării unei lucrări în care ai inserat 
muzică de rit religios. 

N.S.: Începeam să cred în mine și cu fiecare experiență 
eram tot mai convins să merg mai departe. Am scris Canzonieri 
Sacrale pentru ansamblu mixt și combo de jazz în 1998 pe o 
serie de piese religioase din ritul ortodox și din ritul evanghelic, 
combinate cu jazz. S-a celebrat la Viena renovarea și redarea 
în folosință dupa 25 de ani a celei mai vechi biserici din oras, 
Ruprechtskirche, iar preotul olandez de acolo, domnul Joop, mi-
a oferit posibilitatea de a realiza un concert de jazz pe teme 
religioase. Am pregătit proiectul acesta pentru un ansamblu 
mixt, l-am invitat și pe flautistul Matei Ioachimescu, pe atunci 
student la Viena, pe brașoveanca Claudia Cervenca, 
cantăreață de jazz contemporan și pe Dana Probst care, dupa 
concert, mi-a dat câteva sugestii muzicale foarte prețioase. La 
acest concert a fost prezent și redactorul secției de jazz de la 
ORF, de la radio, căruia i-a plăcut lucrarea. Un an mai târziu 
mi-a oferit posibilitatea de a o reface și de o prezenta la Radio 
în cadrul Festivalului de muzică contemporană "Zeitton" cu 
ansamblul format de compozitorul Friedrich Cerha "die Reihe" 
și condus de dirijorul canadian Paolo Bellomia. Am refăcut 
partitura, am reorchestrat-o pentru ansamblu de coarde, cu 
câte un singur suflător (lemne și alamă) la fiecare instrument și 
un sextet de jazz cu două cântărețe. 

Lucrarea a fost imprimată iar prima audiție a ajuns pe 
disc. Există și o variantă cu cor pe care am cântat-o de câteva 
ori în România. Aceasta a fost experiența mea în fuziunea 
muzicii religioase cu jazz și muzică contemporană. De fapt, am 
mai avut câteva încercări cu piese religioase, însă doar pentru 
formația mică de jazz (cvartet sau cvintet). Pe mine mă interesa 
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mai mult echilibrul între stiluri și genuri, plus momentele de 
improvizat liber peste textura ansamblului. Dacă a fost autentic 
din punct de vedere al muzicii religioase, rămâne deschisă 
discuția, în schimb, a fost sigur un jazz contemporan reușit. În 
zilele noastre poți face orice dar nu oricum, vorba lui Stravinski. 
Tu poți să încerci, dar dacă nu reușești să creezi o unitate, un 
echilibru, să fie o muzică organică, poți să scrii mii de note și o 
faci degeaba. Muzica trebuie să spună ceva, o poveste, să fii tu 
însuți acolo, să transmiți acea energie ascunsă printre note etc. 
În anul 2004 am reușit, prin Goethe Zentrum din Iași, să 
realizăm prima audiție a dublului concert pentru saxofon, pian și 
orchestră de Richard Oschanitzky, cel pe care îl auzisem în 
1981 și care mi-a rămas întipărit în minte și în suflet. Am găsit 
cu greu partitura la biblioteca Uniunii Compozitorilor, știme de 
orchestră nu existau, ele au fost scrise de mână, de doamna 
Eugenia Câlția și am reușit să o cântăm pe 26 noiembrie în 
primă audiție la Iași cu orchestra Moldova, cu pianistul Florian 
Weber și cu fratele compozitorului, cu Peter Oschanitzky. Mai 
apoi am cântat-o în decembrie la București și Brașov avându-l 
dirijor pe maestrul Sabin Păutza. 

A.A.: Cum îți vin ideile muzicale? 
N.S.: De obicei motivat de un proiect, de un deadline. 

Funcționez bine sub presiune; dacă știu că luna viitoare am un 
concert, conștiința nu mă lasă să lenevesc, dar lucrez și fără 
vreun plan anume, adică experimentez, mai ales în repertoriul 
proiectelor mele de jazz. Există perioade când scriu intensiv și 
perioade de liniște. De fapt, am înregistrat foarte rar aceeași 
piesă și până acum am peste 50 de discuri de autor... în afară 
de colaborările ca sideman cu alți muzicieni. Cred că am scris 
peste 1.000 de piese de jazz, multe rămase doar în caietele 
mele de schițe, așteptând momentul potrivit... 

A.A.: Toți interpreții buni de jazz sunt și compozitori, ori 
trebuie să fie? 

N.S.: Gândește-te puțin la muzica barocă, când nu prea 
era notată exact toată muzica iar instrumentiștii erau cei care 
completau partitura. Cam așa funcționează și muzica de jazz. 
Materialul compus, aranjamentele, durează 1 minut, 1 minut și 
jumătate și restul trebuie completat, tu trebuie să improvizezi 
spontan, să compui în timp real, să creezi. Chiar am scris în 
1990 o ciaccona dedicată trompetistului Chet Baker (Ciaccona 
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for Chet) bazată pe un bas cifrat din perioada barocului, lucrare 
pe care o mai cânt din când în când. În general ai o temă și 
urmează variațiunile. Se păstrează structura armonică în 
majoritatea pieselor dar există și zone deschise, momente 
libere în care trebuie să asculți și să comunici din punct de 
vedere muzical, este un dialog continuu. Fără să vrei ești nevoit 
să inventezi, să cauți, să fii creativ și să riști iar dacă nu ai curaj, 
adio! 

 
A.A.: Deci e foarte important și cu cine cânți în 

formație... 
N.S.: Este un limbaj, un cod, de fapt noi conversăm. Mai 

trebuie să te și potrivești stilistic cu ceilalți muzicieni, căci paleta 
jazzului e foarte diversă și există muzicieni care s-au specializat 
pe jazzul "clasic" unde regulile stilistice sunt stricte și mai există 
și alții care vor să aibă libertatea totală... ei bine, încotro ne 
îndreptăm? Eu am ramas cumva la structura și claritatea 
stilistică folosind toate mijloacele, mergând în căutarea unei 
muzici sincere și autentice, bazată pe tradiție. Că-i spui jazz 
sau muzică improvizată, Ethno sau World Music nu e atât de 
important. Muzica trebuie să aibă spirit, să te miște, să te pună 
pe gânduri! În partitură ai doar o melodie, niște cifraje armonice 
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și forma. Tu trebuie să fii deschis și să cunoști muzica în 
general și bineînțeles să stăpânești foarte bine instrumentul. 
Așa te poți încadra mai ușor în acel moment muzical și poți 
improviza liber. Trebuie cunoscută și istoria jazzului și, repet, e 
nevoie să intuiești încotro merge muzica și ce aud ceilalți 
muzicieni cu care cânți. Mai e ceva, trebuie să înțelegi lucrarea 
în sine, indiferent dacă e compozitorul cu tine în ansamblu sau 
nu. Tu trebuie neapărat să poți să transmiți ideile lui dar în 
același timp ești liber și nevoit să inventezi. Improvizația ta 
trebuie să fie unitară, bazată pe ideea de bază a piesei și în 
același timp să fii tu însuți, să ai vocea ta, cu timbrul și culoarea 
personală. Structura pieselor, în general, e destul de simplă și 
clară, introducere, temă, dezvoltare, repriză, codă etc. O formă 
de Lied (ABA), sau o formă bipartită (A-B), o formă de rondo, 
de blues, o formă deschisă cu câteva interludii între solo-uri etc, 
sau, uneori, poate fi doar un motiv, o idee de la care se pleacă. 

A.A.: Se întâmplă și „accidente”? 
N.S.: Multe, da, din păcate. De multe ori granița e așa 

de fragilă între amatori și profesioniști și asta se aude. Tu 
transmiți ceva cu muzica respectivă și dacă ești suficient de 
puternic o poți face sub forme diferite și chiar dacă, de 
exemplu, se pierde forma, te-ai rătăcit... n-ai decât o singură 
șansă, să asculți și să intri din nou în atmosfera muzicii cântând 
doar ceea ce auzi și simți, ceea ce vocea interioară îți spune. 
De cele mai multe ori, paradoxal, se mai și potrivește! Dacă vrei 
doar să impresionezi, să ai succes și aplauze poți să apelezi la 
tot felul de trucuri din acestea tehnice, ca lumea să cadă pe 
spate spunând: „wow, ce fantezie are omul ăsta” și de fapt, de 
cele mai multe ori poate să fie un kitsch, doar un mic show. În 
comparație cu muzica academică, avantajul jazzului este că 
greșelile sunt "binevenite". Însă adevărata inspirație vine rar! 
Acum, revenind puțin la scena de jazz, există o dilemă a 
jazzului autohton, care-s amatorii și care-s profesioniștii? 
Granița dintre jazzul autentic și cel "hobby" e foarte delicată, 
uneori muzica ușoară e confundată cu muzica de jazz când 
sunt, de fapt, două genuri și stiluri diferite! Nu ajunge doar să 
improvizezi puțin la un instrument, mai trebuie să cunoști bine și 
tradiția și să fii un muzician adevărat. Aș compara acest lucru 
cu scenele și actorii de teatru, între teatrul de amatori și cel 
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profesionist este o diferență mare, e acea calitate a interpretului 
profesionist care își spune cuvântul. 

A.A.: Ai anumiți interpreți cu care îți face plăcere să 
cânți? 

N.S.: Absolut. Cu cine să încep? Dacă arunci o privire 
pe imprimările făcute în ultimii 30 de ani și observi cu cine am 
cântat, vei vedea că am colaborat cu diverși muzicieni de pe 
aproape toate continentele, fără să exagerez. De fapt, fiecare 
proiect a avut o componentă anume, uneori dorită, alteori mai 
mult sau mai puțin întâmplătoare! La începuturi, în România, 
după ce am înființat formația "Opus 4" am colaborat mult cu 
Mircea Tiberian, Cătălin Rotaru și Billy Bontaș iar mai apoi și cu 
Dan Mândrilă cu care am dus mai departe grupul până în 1988 
când am plecat din țară. Cu Mircea am mai cântat și după 
1995. În 1996 l-am invitat la Viena pentru un turneu de concerte 
din care a apărut un CD la Tutu Records în Germania, live in 
Porgy & Bess "At the Oriental Gates" (La Porțile Orientului), 
împreună cu americanii Ed Schuller la contrabas și Victor Jones 
la baterie. De când m-am stabilit la Viena (1989-1998) am 
început colaborarea cu muzicieni austrieci și europeni dar și 
americani. Am cântat și imprimat cu jazzmanii americani: 
Lonnie Plaxico, Ronnie Burragge, Michael Cain, Jamey 
Haddad, Lee Konitz, Charlie Mariano, Bill Dobbins, Andy 
McKee, Billy Kilson, Peter Perfido, Gunther Schuller, Archie 
Shepp, Ziv Ravitz, Ryan Carniaux etc. Apoi cu mulți muzicieni 
europeni precum Tomasz Stanko, Dusko Gojkovich, Zoltan 
Lantos, Fausto Beccalossi, Martin Gjakonovski, Kruno 
Levacich, Norbert Scholly, Piotr Wojtasik, Benjamin Henocq, 
Florian Weber, Mike Roelofs, Martin Schulte, Silvio Morger etc. 

În ultimii 15 ani, am cântat foarte des în România cu 
Sorin Romanescu, care este un chitarist de excepție. Cântăm 
mult în duo, și din motive financiare, și pentru că ne organizăm 
mai ușor chiar și din punct de vedere muzical. Am realizat 
împreună multe concerte și turnee în Germania, Ungaria, 
Austria, Franța, UK, Maroc etc, avem împreună 4 CD-uri. Cred 
că am cu el un limbaj comun, suntem amândoi gemeni și din 
punct de vedere stilistic pot spune că ne putem urca pe scenă 
fără nicio repetiție, fără absolut nimic pregătit și să facem 
muzică, ceea ce e mare lucru. Cu Luiza Zan am avut colaborări 
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frumoase, avem un disc (reușit, zic eu) chiar în trio cu ea și cu 
Sorin, "Romanian Impressions". 

A.A.: Ai un instrument preferat din familia saxofonului? 
N.S.: Învățând clarinetul, timbrul lui e foarte apropiat de 

saxofonul sopran. Cânt mult cu sopranul și cu tenorul și le-am 
adăugat și flautul, deși nu-l stăpânesc așa cum mi-aș dori. Îl 
folosesc mai mult pentru culoare. Cânt destul de des și cu bas-
clarinetul, care are un timbru deosebit și se pretează la un jazz 
contemporan. Am folosit și taragotul la anumite piese, mai 
tradiționale, instrument care are o culoare recognoscibilă, am 
folosit și cavalul sau tilinca, tot pentru timbrul lor. De fapt, eu 
caut instrumentele care se potrivesc cel mai bine anumitor 
lucrări, cu un timbru anume, sau scriu unele piese avand în 
minte anumite registre și culori instrumentale! Mai nou, am 
cochetat puțin cu saxofonul alto și cu baritonul. Am înregistrat 
un disc cu muzica lui Jancy Körössy (Tribute to Jancy) numai 
cu saxofonul alto pentru că piesele erau în stilul bepop, în 
maniera lui Charlie Parker și se potriveau foarte bine în formula 
de cvintet, cu trompetă, pian, contrabas și baterie. Am mai 
imprimat și un alt CD numai cu muzica lui Johnny Raducanu în 
formula de trio, cu Sorin Romanescu la chitară și cu bateristul 
croat Kruno Levacich. Cu sopranul mă simt mai liber, mai 
acasă, are un timbru care-mi permite multe. Pot cânta lucrări 
mai libere, lucrări contemporane, se pretează și la folclor, se 
integrează ușor în tot felul de ansambluri, pot să am parteneri la 
vioară, voce, acordeon, pian, trompetă, absolut tot. Tenorul te 
duce automat ca timbru și manieră de cântat înapoi în timp, la 
swing, la bepop, Lester Young, Sonny Rollins, John Coltrane 
etc. Registrul în sine și caracterul masculin al tenorului te trimite 
într-o anumită direcție, muzica cântată la tenor are o altă 
atmosferă și un alt caracter. 

A.A.: Eu am identificat două direcții în muzica compusă 
de tine, pe de o parte ethno jazz în permanentă relaționare cu 
tradiția: cântece de leagăn, bocete, dansuri, transcripții făcute 
de Bartok, de Brăiloiu pe care tu le utilizezi din plin, și cea de a 
doua direcție, cea a fuziunilor cu muzica clasică contemporana, 
academică. 

N.S.: Pentru mine Bartok a fost o sursă de inspirație 
extraordinară pentru că nu s-a ocupat doar de folclorul 
românesc ci și de muzica maghiară, slovacă, bulgară, turcă și 
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chiar africană! Am două mari culegeri facute de el, cea de 
muzică instrumentală, cu muzica din Transilvania, cu peste 10 
000 de piese și cea vocală, cu piese culese tot de el în 
Transilvania. Am găsit motivele și transcrierile lui la Dansurile 
Românești care sunt celebre și se cântă cu mult succes, pe 
care le-am prelucrat și urmează să fie imprimate pe un disc. 
Apoi am găsit teme din rapsodiile pentru vioară și chiar motive 
folosite de el în sonatele pentru vioară și pian, plus sonatina 
etc. Am parcurs cele șase volume ale Mikrocosmosului și 
aproape toată literatura sa pentru pian și ascult cu plăcere 
anumite lucrări de muzică de cameră (cvartetele) sau 
orchestrale. Concertul pentru pian nr. 3, Concertul pentru vioară 
nr. 2, Sonata pentru vioară solo, Contraste, Muzica pentru 
instrumente de coarde, percuție și celestă și Concertul pentru 
orchestră sunt favoritele mele! Ca să revin, am plecat de la ce a 
notat (transcris) Bartok acolo și am comparat cu partitura finală, 
analizând și învățând din experiența lui și din procesul 
compozițional. La Brăiloiu la fel, erau amândoi oameni geniali și 
au știut ce să culeagă, ce să valorifice. Am analizat puțin și 
Enescu și am preluat de acolo câteva teme (din Preludiu la 
Unison, Impresii din copilărie, Suita a II-a pentru orchestră, din 
sonatele pentru vioară, din simfonii, din cvartetele de coarde 
etc., citând sau prelucrând motive și idei). Oedip, Sonata în 
caracter popular românesc și Impresii din copilărie raman 
favoritele mele! Am avut senzația că sunt în compania potrivită 
ca sursă de inspirație! La acești doi mari maeștri, Enescu și 
Bartok, simți că muzica are spirit și respiră prin fiecare notă. Am 
simțit și diferența clară între folclor și muzică populară, fără să 
fiu un muzicolog sau un etnomuzicolog, de fapt am plecat direct 
de la sursă, ca sa mă întorc tot la rădăcini. Am folosit motive, 
scări, câteva formule ritmice. Cumva m-am identificat cu 
anumite arhetipuri din folclorul nostru și din cel est european, 
tratând și teme din folclorul bulgar, maghiar, african, slovac, pe 
lângă bogăția folclorului românesc din majoritatea zonelor 
geografice. În momentul în care le cânt nu mă mai gândesc la 
jazz-ul american sau european, pur și simplu e ceva care se 
află în ADN-ul meu, pot face ce vreau. Sunt liber să caut, să 
încerc de fiecare dată altceva. Deși jazz-ul, prin esența lui este 
o cultură afro-americană, și nu ai cum să îl cânți atât de bine ca 
ei pentru că la ei s-a născut tradiția acestei muzici, totuși pot fi 
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găsite mijloace originale și poți veni cu ceva nou, cu experiența 
personală și tradiția unei alte culturi. Important este feelingul cu 
care cânți. Este nu numai ceea ce cânți, mai este și acel "cum 
cânți", atitudinea. Swingul nu înseamnă numai pulsația aceea 
ritmică specifică jazzului, poți să cânți și altceva, un "groove" de 
exemplu, sau să ajungi la un fel de "jam", bucurându-te de 
comunicarea metro-ritmico-melodică a partenerilor de scenă, 
pur și simplu ascultând și cântând spontan, liber (jamming). 
Asta nu înseamnă doar Free jazz, asta înseamnă să pătrunzi în 
subconștient și să descoperi de fiecare dată ceva nou. Nu m-
am ferit să mă inspir chiar din muzica africană, a șamanilor, am 
mers la muzica indiană, cântul păsărilor și al balenelor(!), am 
căutat surse autentice ca de acolo să pot construi ceva nou, să-
mi aduc partea mea de idei și experiență muzicală acumulată în 
timp. 

În privința celei de-a doua direcții despre care vorbești, 
am încercat să experimentez un pic, prin ceea ce am preluat eu 
de la muzica clasică/contemporană, dar tot combinată cu jazz-
ul modern. De fapt, noutatea din lucrările mele pentru 
ansambluri mari este tocmai improvizația aceea spontană, 
neprevăzută, nescrisă, care se combină cu textura scrisă, acea 
latură aleatorică. De aceea prefer de cele mai multe ori să nu-
mi scriu partea mea, să am doar câteva repere și să mă las 
inspirat de coloana sonoră din jurul meu! Nu poți să asculți 
piesele compuse de mine în "stil contemporan" și să spui că 
sunt piese clasice. Ele rămân tot piese de jazz simfonic, dar un 
jazz third-stream, așa cum l-a denumit Gunther Schuller, în 
care există partea notată, improvizația și alte elemente de jazz 
(elementul ritmic sub toate formele e definitoriu) dar care se 
suprapun organic unui background, unei texturi. De pildă, am 
un disc imprimat în 2004 un CD în Duo (saxofon și pian, cu 
Florin Weber) "Classic meets Jazz", în care cântăm piese de 
Bartok, Debussy, Enescu, Nicolae Coman și câteva compoziții 
proprii iar muzica sună tot "a jazz". Avem și piese de jazz care 
ar putea fi considerate piese notate, scrise notă cu notă, deși 
ele conțin doar părți improvizate, total libere. Mai există un alt 
CD, "Classic needs Jazz", cu două piese orchestrale 
("Canzonieri Sacrale" și "Echoes from Rasinari"), lucrări de jazz 
contemporan în care comboul de jazz are un rol foarte 
important; de fapt cele două ansambluri se completează, 
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dialoghează, se suprapun iar din acest dialog teză-antiteză, 
reiese de fapt sinteza. Mai există un dublu CD "Classic meets 
Jazz" realizat în 2010 cu orchestra de cameră a filarmonicii din 
Brașov, un proiect finanțat de Institutul Cultural Român, cu care 
am colaborat destul de mult. Pentru acest proiect am invitat trei 
compozitori români, pe Dan Dediu, Cristian Marina și Sabin 
Păutza să scrie câte o lucrare pentru orchestră de coarde și 
formația mea. Pe de altă parte și colegii mei de formație au 
compus câte o lucrare, Norbert Scholly, Antonis Anissegos, 
Chris Dahlgren și cu mine. Majoritatea compozitorilor au notat 
aproape tot, gândind probabil că riscul și libertatea elementului 
improvizatoric ar fi prea mare și ar dezavantaja piesele... 
Rezultatul a fost că ne chinuiam cu toții să cântăm anumite 
pasaje care nu prea sunau natural, erau cumva mai mult 
gândite decât auzite iar muzica nu prea respira, nu era ceva 
autentic. Cred că integrarea comboului de jazz a fost problema. 
Unele piese sunau destul de bine și fără aportul formației de 
jazz! Deci gândirea și experiența jazzistică și-au spus cuvântul, 
lipsind aproape cu desăvârșire.  

A.A. Cu cine ai colaborat, ca interpret, la aceste discuri? 
N.S.: Am cantat din anul 2004 mult cu dirijorul și 

compozitorul Sabin Păutza, pe care-l apreciez foarte mult ca 
muzician și ca om, interpretându-i și concertul pentru saxofon și 
orchestră, Simfonietta, Jocurile IX pentru orchestră și soliști de 
jazz. El mi-a dedicat mie și lui Florian Weber Dublul concert 
BassKlavier pentru bas clarinet, pian și orchestră. Alte 
colaborări am avut cu dirijorii Peter Oschanitzky, Radu Popa, 
Tiberiu Soare, Peter Christian Feigel, cu pianiștii Sorin 
Petrescu, Florian Weber, cu chitaristul Sorin Romanescu etc. 
Am avut câteva experiențe extraordinare cu Antonis Anissegos, 
pianist grec care locuiește la Berlin, cu care cânt destul de des, 
cu care am cântat și piesele lui Oschanitzky și cu care mă 
întâlnesc o dată la câțiva ani direct în studio și facem lucruri 
frumoase, imprimând mereu piese noi sau muzică improvizată! 
Cu el voi veni și în septembrie să cântăm cu filarmonica din 
Timișoara "Antifoniile" lui Richard Oschanitzky și piesa mea 
dedicată lui Ricci, în octombrie concertăm cu filarmonica din 
Arad și în noiembrie cântăm la București cu Orchestra Radio. 
Colaborăm încă din anii 90, el a studiat compoziția mai întâi la 
Budapesta, apoi la Viena, la Köln și într-un sfârșit la Berlin. 

https://biblioteca-digitala.ro



Revista MUZICA Nr. 6 / 2019   

21 

Scrie și cântă muzică contemporană, a imprimat lucrări pentru 
pian solo de John Cage, Morton Feldman etc. Cu el și cu Chris 
Dahlgren la contrabas am imprimat în trio în 2015 la Berlin, 
unde am cântat câteva piese cumva structurate și restul 
improvizații libere. Acestea din urmă au sunat mai bine decât 
piesele scrise/notate. Sunt, de fapt, piese de muzică nouă, 
muzică improvizată, muzică contemporană, you name it! 

A.A.: Lipsa partiturii nu e dificilă? 
N.S.: Nu e așa de greu, trebuie pregătit și lucrul acesta. 

Îți trebuie și curaj dar și instinctul te ajută. Am fost chiar anul 
trecut la festivalul SIMN unde am concertat cu Antonis 
Anissegos și cu Sorin Romanescu. Totul s-a derulat bine cu 
participarea unui inginer de sunet, Vladimir Ivanov, care a 
preluat informația muzicală, a trecut-o prin computer, a 
prelucrat-o și a redat-o live, adică un fel de "live-electronics". 
Noi cântam live, evident, restul era un fel de ecou, un fel de 
umbră, iar noi reacționam la ce cântam acustic și la ce auzeam 
venind din boxe, din computer. Era aproape o reacție 
simultană. Computerul prelua și la câteva zecimi de secundă le 
reda. Mai cântam motive din teme, mai improvizam, mai 
ascultam etc. Cel care a făcut imprimarea a pus în evidență 
partea electronică putin prea mult iar eu mi-aș fi dorit să fie 
invers, să fie auzite mai mult instrumentele acustice soliste iar 
elementul electronic să fie o culoare, un element organic. 
Repetiția generală a fost o catastrofă. Parcă nu se lega absolut 
nimic dar seara la concert totul a funcționat, oamenii au fost mai 
relaxați si mai inspirați. O să apară chiar și un disc cu 
imprimarea aceasta. În acest proiect există componenta 
electronică dar și un jazz pur, contemporan, o muzică 
proaspătă, cu spirit, cântată la o înaltă „temperatură”. A fost un 
fel de maraton, o luptă pe viață și pe moarte, din care a 
câștigat, bineînțeles, "muzica" ! 

A.A.: Se pare că fuziunea este o componentă esențială 
în muzica ta. Ce alte proiecte ai mai avut pe această direcție și 
cum îți vin aceste idei? 

N.S.: În proiectul "Crazy World" prezentat la SIMN am 
prelucrat prima din cele trei piese pentru clarinet solo de 
Stravinski, apoi am mai abordat câte o lucrare scrisă de Nicolae 
Coman (Rondo cantabile), Constantin Silvestri (Soldații de 
plumb), Marțian Negrea (Martie). Am folosit tehnici oarecum 
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clasice în care am simțit nevoia de structură și de unitate, unde 
improvizația era o parte a întregului. Totul era instinctiv, nu am 
analizat prea mult. Uneori am nevoie de o provocare, de ceva 
nou, pentru a mă lăsa dus (atras) de acel moment magic al 
procesului creativ. Cred că abia atunci îți ies lucrurile, când ești 
relaxat, pentru că nu mai imiți, ci cauți să iei de la unul și de la 
altul idei și să le dezvolți, ești tu însuți făcând parte dintr-un 
macrocosmos. Au fost multe momente în viață în care am simțit 
nevoia să mă pun în situația de a găsi o soluție spontană, pe 
moment. M-a impulsionat, mi-a dat curaj și am riscat de fiecare 
dată, în dorința de a crea ceva nou, de a descoperi altceva și 
până acum am avut noroc... M-a interesat mereu ideea de 
progres, de necunoscut, de o anumită calitate. De altfel, urăsc 
rutina și cred că de foarte multe ori nu am reușit să realizez 
concerte cu aceeași formație tocmai ca să nu ne repetăm. Am 
avut și formații fixe dar mereu erau mișcări interne, mai veneau 
și plecau oamenii, cântam programe diferite. Nu mi-a fost frică 
de niciun fel de situație. Mi-am zis că singurul gen în care nu 
am făcut încă nimic și nici nu știu dacă o să reușesc vreodată, 
este opera. Am scris de la solo, duo, muzică de cameră, big 
band, orchestră mare, balet... suite simfonice etc. dar operă nu. 
Este un gen complex și complicat. 

A.A.: Și care e cea mai îndrăzneață dorință a ta din 
punct de vedere muzical? Ce ai scrie dacă ai avea toate 
condițiile, timpul, banii, scena etc? 

N.S.: În general cel mai greu e să te apuci, să începi de 
undeva, să ai un plan. Mi-ar plăcea să scriu un musical cu o 
temă șamanică, inspirată din Mircea Eliade și din cercetările lui, 
atât din punct de vedere muzical dar și de trecerea într-o altă 
dimensiune. E o idee pe care o am de vreo 20 de ani dar nu am 
reușit până acum să mă așez, să pun pe hârtie niște schițe, idei 
muzicale. Vedeam un teatru, o scenă cu lumini și efecte, cu 
posibilități tehnice în care lumea să apară și să dispară prin 
nori, teleportare etc., cu o muzică cu elemente acustice și 
electronice notate dar și de improvizație. Ar putea fi o piesă 
pentru un festival de teatru, muzică nouă, multimedia, cross 
over, S.F. etc. 

A.A.: Ți s-a întâmplat să revii asupra pieselor tale? Ai 
fost nemulțumit, adică, de ce ai făcut în trecut? 
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N.S.: Da, unele chiar merită refăcute. Și asta pentru că 
nu întotdeauna ai timp să le pui la punct. De exemplu, cea 
dedicată lui Richard Oschanitzky (Hommage) am cântat-o în 
2006 la Iași dar nu era încă terminată, am scris numai partea 
de corzi și noi jazzmanii am improvizat. De curând am cântat-o 
la Cluj, în decembrie 2017. Am terminat partitura în 2017, în 
care 80% este notat iar restul e improvizat. La partea de combo 
am notat și acolo câte ceva dar am lăsat și mult spațiu liber 
pentru improvizație. Cred că lucrarea ar suna bine și fără 
combo de jazz dar eu simt că i-ar lipsi ceva, nu ar avea acel 
echilibru dorit. Și baletul se cere a fi refăcut, dar îmi trebuie timp 
și cred că ar trebui să iau mai întâi lecții de dans (sic!). Am 
plecat în 1988 din România, deși am cântat în ultimii ani mai 
mult în Austria și Germania, am ținut contactul cu scena din 
țară și cu muzicienii de jazz și mă consider totuși o parte a 
scenei românești. Sunt o pasăre care vine și pleacă, un fel de 
olandez călător . 

A.A.: Acum la ce lucrezi? 
N.S.: Ca proiecte actuale ar fi muzica pentru big band și 

soliști imprimată în 2004 pe un disc (Balkan Jazz) pe care 
doresc să îl reeditez în toamna aceasta. Apoi vreau să produc 
un dublu CD cu lucrările lui Richard Oschanitzky, cu Dublul 
concert, Antifoniile, cele două lucrări mari ale lui, cu Dublul 
concert pentru bas clarinet și pian și orchestră (BassKlavier) de 
Sabin Păutza, cu Adagio-ul din Concierto de Aranjuez de 
Rodrigo, cu încă o lucrare de-a mea dedicată lui Oschanitzky și 
un Poem pentru Jancsy Körössy pentru orchestră de alămuri, 
lemne și combo de jazz. Toate aceste lucrări au ceva în comun, 
ansamblul simfonic, muzicienii de jazz și improvizația. De fapt 
Jancy Körössy, Richard Oschanitzky și Johnny Raducanu sunt 
prietenii mei, de la ei am învățat și pe ei încerc să-i promovez 
cu fiecare apariție, căci ei au creat tradiția jazzului romanesc iar 
eu nu sunt decât rezultatul muncii lor! 

A.A.: Îți mulțumesc! 
N.S.: Îți mulțumesc și eu, dragă Andra, pentru dialogul 

realizat și pentru amintirea momentelor cele mai importante din 
ultimii 50 de ani de activitate artistică ("Tempus fugit", zise un 
prieten). 
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SUMMARY 

 
Andra Apostu 
A Conversation with Nicolas Simion 
 
Jazz composer and interpreter Nicolas Simion is a musician 
who is permanently concerned with novelty and progress, and 
who does not like routine. With outstanding courage, he 
underwent a long journey until he defined himself as a musician 
and contoured his artistic identity, both geographically and 
strictly musically. He has recently turned 60, a beautiful age out 
of which 50 years he has spent in musical activity. Having 
studied instruments and having formed a solid theoretical basis, 
being a great lover of the musical phenomenon and of music 
analysis from all its perspectives, Nicolas Simion has found his 
right place when he identified with traditional Romanian music: 
“... I feel I am in the right place, it is simply something I have in 
my DNA!” 
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